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Emne: Vedr samråd med sundhedsminister om overforbrug af morfika på plejehjem 

 
Kære medlemmer af Folketingets Socialudvalg, 
 
På fredag den 31. oktober er Forebyggelses- og sundhedsminister Nick Hækkerup kaldt i samråd i 
Folketingets socialudvalg om brugen af morfika. Udvalget har bedt ministeren redegøre for baggrunden for, 
at brugen af morfika er så udbredt i behandlingen af plejehjemsbeboere, om ministeren er tilfreds med at 
forbruget i Danmark er langt højere end i lande, hvis velfærdssystemer vi normalt sammenligner os med, og 
hvad ministeren i givet fald vil gøre for at nedbringe brugen af morfika. 
 
Alzheimerforeningen anser det høje danske forbrug af smerteplastre som meget alvorligt og mener, at 
overforbruget af især morfinplastre hos demenspatienter skal bringes ned. Men der er samtidig behov for 
en målrettet indsats imod årsagerne til overforbrug især til demenspatienter med såkaldte Besværlig og 
Psykiske Symptomer ved Demens (BPSD).   
 
Vi tillader os derfor at pege på de positive erfaringer fra Sverige, hvor det svenske BPSD-register har givet 
gode resultater i forhold til reduktion af udadreagerende adfærd hos demenspatienter på plejehjem. 
Registret og den målrettede indsats har desuden været medvirkende til at nedsætte medicinforbruget på 
de plejehjem, hvor det er blevet introduceret.  Vi tænker, at man i Danmark med fordel kunne ”importere” 
registret og forankre det i National Videnscenter for Demens for på den måde at få et brugbart og 
evidensbaseret redskab til at forebygge overforbrug af bl.a. morfika blandt demenspatienter på plejehjem. 
 
I er velkomne til at inddrage forslaget og det vedhæftede notat i det åbne samråd med ministeren på 
fredag. 
 
Har I spørgsmål eller kommentarer, er I også velkomne til at kontakte mig 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
Nis Peter Nissen 
Direktør 
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